
Naturkvalitetsudvalget
Onsdag den 12. juni 2019 - kl. 18:00
Støjvolden ved Haraldsminde

Deltagere

Hella Hardø Tiedemann (A) - Deltog
Anja Holtze (A) - Deltog
Bjarne Frimann - Deltog
Jacob Wøhler Jørgensen (V) - Deltog
Rune Sørensen - Deltog
Trine Baarstrøm (afsnitsleder) - Deltog
Thomas Christensen - Deltog

Afbud/Fraværende

Stine Rahbek Pedersen (Ø) - Afbud
Johannes Nørgård - Afbud
Morten Andersson (A) - Afbud
Rikke Søndler - Afbud

Punkt 1 Rundvisning på støjvolde og oplæg om
biologiske undersøgelser

Sagsfremstilling

Københavns Universitet har gennem de sidste år gennemført forskellige biologiske
undersøgelser på støjvoldene. Marian Ørgård og Mona Chor Bjørn fra Københavns Universitet,
Plant and Environment, vil vise rundt på voldene og fortælle om forskellige resultater.

Mødested er for enden af Storvej ved Haraldsminde. Efter oplægget går vi til madpakkehus ved
Haren i Ådalen, hvor resten af mødet holdes.



Husk praktisk tøj.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Naturkvalitetsudvalget

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Rundvisning på støjvolde og oplæg om biologiske undersøgelser tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning.

Der var ønske om, at gentage rundvisningen i 2020.

Punkt 2 Meddelelser

Beskrivelse
Hella Hardø Tiedemann (A) orienterer fra seneste møde i Teknik- og Miljøudvalget.1.
 
Hella Hardø Tiedemann (A) orienterer fra seneste møde i Grønt Råd.2.

Beslutning

Udsættes



Punkt 3 Status på igangværende projekter

Tidligere behandling

Naturkvalitetsudvalgets møde den 14. marts 2019 Punkt 7.

Sagsfremstilling

Naturkvalitetsudvalget valgte på sidste møde at allokere midler til etablering af bistriber, som
er striber af bivenlige blomster langs veje og stier. Projektet er sat i gang, og administrationen
vil fremlægge tidsplan, formidlingsplan og et kort over de påtænkte placeringer af bistriber.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Naturkvalitetsudvalget

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Orientering om status på igangværende projekter tages til efterretning.1.

Beslutning

Taget til efterretning med denne bemærkning: 

Naturkvalitetsudvalget ønsker, at kort over planlagte bistriber fremgår af kommunens
hjemmeside.



Punkt 4 Borgerinddragelse til indsamling af data om
bevaringsværdige træer

Sagsfremstilling

Naturkvalitetsudvalget har et ønske om, at der udarbejdes en træstrategi, men årets midler
anvendes til andre projekter. Derfor blev der på sidste møde fremsat forslag om at igangsætte
et citizen-science projekt om indsamling af data om bevaringsværdige træer. Administrationen
blev bedt om at undersøge mulighederne, og har fundet ud af, at BorgerTip kan bruges til
indsamling af data efter følgende model:

Borgeren tipper et træ og begrunder valget.1.
Der kvitteres for tippet med en bekræftelses tekst i stil med: "Tak for tip, data er2.
registreret og sagen er afsluttet."
Tippet registreres i database til senere brug i en træstrategi.3.
Alle tip verificeres i felten, og data renses for fejl.4.

Det skal samtidigt understreges, at der for nuværende ikke er en politisk beslutning om, at
Ballerup Kommune skal have en træstrategi, og derfor er der heller ikke afsat midler til
bearbejdning af data.

Naturkvalitetsudvalget kan beslutte, om udvalget skal anbefale til Teknik- og Miljøudvalget, at
der igangsættes indsamling af data om bevaringsværdige træer. Naturkvalitetsudvalget kan
desuden drøfte hvilke kriterier, der skal ligge til grund for registrering af et træ som
bevaringsværdigt. Der er flere parametre, der kan gøre træer bevaringsværdige: Rumlig og
æstetisk værdi, skyggegivende, godt for lokalklima, co2-magasinering, reduktion af forurening
samt historisk og biologisk værdi.

Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Naturkvalitetsudvalget



Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Naturkvalitetsudvalget beslutter, om udvalget skal anbefale til Teknik- og Miljøudvalget at1.
der igangsættes et projekt med indsamles data om bevaringsværdige træer med et
citizen-science-projekt til en fremtidig træstrategi.

Beslutning

Naturkvalitetsudvalget anbefaler til Teknik- og Miljøudvalget at igangsætte et citizen-science-
projekt med træregistrering i starten 2020 med følgende bemærkninger:

Naturkvalitetsudvalget stiller sig i efteråret 2019 til rådighed til afprøvning af BorgerTip
appen, som indsamlingsmetode.
Naturkvalitetsudvalget ønsker at bruge midler fra budgettet i 2020 på databearbejdning,
hvis der igangsættes indsamling af data om bevaringsværdige træer.

Punkt 5 Tema: Klima- og naturvenlige haver

Sagsfremstilling

Grønt Råd har på møde den 23. maj behandlet et punkt om emnet klima- og naturvenlige haver.
Rådet har besluttet at give tre anbefalinger til Teknik- og Miljøudvalget. Naturkvalitetsudvalget
drøfter disse anbefalinger og beslutte hvorvidt rådet vil tilslutte sig dem eller beslutte sig for at
give andre/supplerende anbefalinger.

Grønt Råds anbefalinger til Teknik- og Miljøudvalget:

Anbefale Ballerup Kommune at melde sig som giftfri kommune.
Udarbejde en brugsanvisning til, hvordan man kommer i gang med klimaog naturvenlig
have til uddeling på høstmarked.
Bruge hjemmesiden til:

Opfordre grundejere i Ballerup Kommune til at indstille brugen af gift og melde sig
som giftfri have i Danmarks Naturfredningsforening.
Inspirere til konkurrence om at have den mest klima- og naturvenlige have blandt
grundejerforeninger, boligforeninger og enkelthuse evt. med brug af DCE’s
naturscorekort . Evt. med kåring af ”Årets vilde have”.
Inspirere til etablering af spiselige permahaver.
Lave en liste med links til relevante hjemmesider med klima- og naturvenlig haver,
herunder hvordan man selv laver bihoteller.
Opfordre til, at boligselskaber og grundejerforeninger driver grønne fællesarealer
klima- og naturvenligt, fx med såning af blomster.
Skabe en eller flere fotoserier, der fx viser udviklingen fra en traditionel græsplæne
til en naturvenlig have.



Økonomiske konsekvenser og finansiering

Ingen økonomiske konsekvenser

Bilag

0 bilag

Beslutningen træffes af

Naturkvalitetsudvalget

Indstilling

Center for By, Erhverv og Miljø indstiller, at

Det besluttes, om Naturkvalitetsudvalget vil tilslutte sig anbefalinger fra Grønt Råd om1.
klima- og naturvenlige haver.
 
Det besluttes, om Naturkvalitetsudvalget vil give andre eller supplerende anbefalinger om2.
klima- og naturvenlige haver.

Beslutning

Indstillingspunkt 1: Naturkvalitetsudvalget tilslutter sig Grønt Råds anbefalinger om klima- og
naturvenlige haver.

Indstillingspunkt 2: Godkendt med følgende supplerende anbefalinger:

Forsyningsselskabet Novafos bør inddrages i arbejdet med klima- og naturvenlige haver
for at gøre opmærksom på drikkevandsressourcer
Der bør også rettes fokus på virksomheders miljøansvar på deres grønne arealer
Der kan arrangeres byvandringer til private eksempel-haver.

Punkt 6 Eventuelt

Source URL: http://ballerup.dk/dagsorden/naturkvalitetsudvalget-12-06-2019


